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معاون بهره برداری و توسعه آب شرکت آب و فاضلاب 
آذربایجان غربی:

دفن شدن تاسیسات آبرسانی در زیرپل ها 
عامل اصلی وقوع شکستگی خطوط انتقال آب است 
گروه شهرستانها: معاون بهره برداری وتوسعه آب شرکت آب و فاضلاب 
آذربایجان غربی گفت: دفن تاسیسات آبرسانی در زیر سازه پل ها عامل اصلی 
وقوع اتفاقات و شکســتگی خطوط انتقال آب اســت.مقداد اسکندرپور افزود: 
در زمان اجرای پل های موجود در ســطح شــهرارومیه توسط شهرداری، در 
اثر عدم هماهنگی و همکاری شــهرداری، برخی تاسیسات آبرسانی در زیراین 
پل ها  دفن شــدند که هر از گاهی موجب شکستگی و بروز اتفاق در خطوط 
انتقال می شود.وی با اعلام اینکه شهرداری بعنوان مجري طرح میبایست هم 
هزینه جابجایي تاسیسات و هم فرصت لازم را براي جابجایي و احداث خطوط 
اصلي آب و فاضلاب  را در زمان احداث این پل ها فراهم مي نمود که نه تنها 
تامین مالي انجام نشــد بلکه مجوز های لازم برای جابجایی این تاسیسات به 
شرکت آب و فاضلاب هم داده نشــد.معاون بهره برداری وتوسعه آب شرکت 
آب و فاضلاب آذربایجان غربی با تاکید بر ضرورت تاسیســات آبرسانی از زیر 
پل ها، افزود: امید اســت با هماهنگی معاونت  محترم هماهنگی امور عمرانی 
استانداری آذربایجان غربی و دستگاه های مسئول، طی روزهای آینده نسبت 

به آغاز عملیات جابجایی تاسیسات آبرسانی از زیرپل ها اقدام گردد.

خبر

مشکل پس زدگی فاضلاب خرمشــهر مربوط به امروز 
و دیروز نیســت سال هاســت مردم این شهرستان با این 
مشــکل مواجهند.زیر ســاخت های فاضلاب خرمشــهر تا 
کنون به صورت اساسی بهســازی و نوسازی نشده است.
هنوز باران نیامده بیشتر خیابان های شهر سرریز فاضلاب 
است. شهروندان می گویند امیدواریم امسال تا قبل شروع 
فصل سرما مســئولان جدید استان کاری کنند تا شرایط 
سخت تر و بحرانی تر نشود.به گزارش خبرنگار ایلنا، بسیاری 
از کارشناســان و فعالان شــهری و اجتماعی خرمشــهر 
می گویند مسئولان شهرداری بسیاری از اعتبارات شهری 
را هزینه کردند بدون اینکه برخی از پروژه های نیمه تمام 
را به سرانجام رسانده باشند. آنها بدون اینکه به شهروندان 
پاسخگو باشند از مدیریت شــهری کنار رفتند. از طرفی 
نیز با آمدن منطقه آزاد اروند تمام درآمدهای شــهرداری 
این شهرستان که از طریق شهرک صنعتی، کشتی سازی 
شــهید موســوی و اداره بندر عوارض شــان به شهرداری 
خرمشهر می رسید،  لغو شــد و هم اکنون به منطقه آزاد 
پرداخت می شود، موضوعی که بسیاری از مردم خرمشهر 
نســبت به آن انتقاد دارند.یک فعال اجتماعی در این باره 
بــه ایلنا گفت: ســازمان منطقه آزاد ارونــد اقدام خاصی 
برای بهبود شرایط زیرساخت های عمرانی شهرستان های 
خرمشــهر و  آبادان نمی کند. این باعث شــده شهرداری 
درآمدزایی نداشته باشد. تنها درآمد این شهرداری که به 
شکل قطره چکانی پرداخت می شود، حق آلایندگی است 
که در ماه حدود 4 و نیم یا 6 و نیم میلیارد تومان اســت 
در حالی که حقوق پرسنل شهرداری خرمشهر ماهیانه به 
علاوه حق بیمه شــان  دوازده و نیم میلیارد تومان است 
که پاسخگوی حقوق پرسنل نیســت.رقیه جعفری ادامه 
داد: شــهرداری خرمشهر هم مجبور است هر ماه 30 الی 
40 درصد از حقوق کارکنانش را پرداخت کند و این باعث 
شــده که حقوق  ماه های گذشــته به طور کامل پرداخت 
نشود و روی هم تلنبار شود.سرپرست شهرداری خرمشهر 
نیــز  در ادامه به ایلنا، گفت: برای دفع آب های ســطحی 
هنگام  بارندگی قاعدتا باید 2 سیســتم دفع آب داشــته 
باشیم  که یکی دفع آب های سطحی و دیگری دفع آب و 
فاضلاب است.فرهاد دربندی ادامه داد:خرمشهر تا قبل از 
جنگ تحمیلی تنها شهری بود که 2 سیستم دفع فاضلاب 
داشــت.بعد از جنگ تمامی تأسیســات و زیر ساخت های 
شهر از بین رفت.سرپرست شهرداری خرمشهر افزود: هم 
اکنون در بخشی از شــهر سیستم دفع آب های سطحی 
داریــم و بخش دیگر را به صورت  مشــترک با ســازمان 
آبفا انجام می دهیم. بخشــی که متعلق به شهرداری است 
پمپ ها را تعمیر، سرویس و لایروبی می کنیم. مناطقی هم 
که با ســازمان آبفا به صورت مشترک است هم تاحدودی 
لایروبی فاضلاب شــکل می گیرد اما به دلیل عدم توانایی 
مالی شــهرداری خرمشــهر نمی توانیــم صدرصد کارها 
را انجام  و سیســتم فاضلاب را به روز رســانی و توسعه 
دهیم.وی تصریح کرد: زیر ســاخت های سیستم فاضلاب 
خرمشهر فرسوده اســت و در بعضی مناطق  نیاز به لوله 
گذاری و در مناطقی دیگر نیاز به خرید پمپ دارد.  منابع 
مالی درست و حسابی نداریم و نگرانیم  اگر بارندگی های 
مانند سال 98 پیش بیاید به هیچ عنوان نمی توان شرایط 
را کنترل کرد.  مکاتباتی در این باره با ستاد بحران استان 
و فرمانداری داشــته ایم که در این زمینه کمک مان کنند 

اما تاکنون نتیجه بخش نبوده است.
دربندی عنوان کرد: شهرداری خرمشهر قبل از جنگ 
تحمیلی چنان توانایی مالی داشــت که به شهرداری های 

اهواز، دزفول، اندیمشک، بهبهان شوش، شوشتر و آبادان 
تســهیلات می پرداخت. پس از جنگ خرمشهر به حالت 
اولش بازنگشت. همه مردم دنیا آرزوی پیشرفت دارند اما 
مردم خرمشــهر حاضرند به عقب و به دوران طلایی این 
شــهر بازگردند.وی اضافه کرد: شــهرداری درآمد خاصی 
ندارد. مردم این شهرســتان به دلیل افزایش قیمت های 
مصالح ســاختمانی تمایلی به ساخت و ساز ندارند و این 
موضوع باعث شده که حجم درآمد شهرداری کاهش یابد.  
منابع غیر از شــهرداری منابــع ارزش افزوده و آلایندگی  
کفــاف پرداخت حقوق پرســنل را نمی دهد و هم اکنون 
6 ماه حقوق معوقه داریــم. درآمدهایی که داریم در این 
حد اســت که بتوانیــم درصدی از پایه حقــوق یک ماه 
شــان را بپردازیم.  سرپرست شــهرداری خرمشهر گفت: 
حقوق ماهیانه پرســنل ما هم اکنون بــا بیمه تقریبا بین 
9 تــا 10 میلیارد تومان اســت در حالی که درآمد جاری 
شهرداری حداکثر یک و نیم میلیارد تومان در خوشبینانه 
ترین حالت ممکن 2 میلیارد تومان اســت که با عوارض 
آلایندگی و ارزش افزوده  بین 6 تا 7 میلیارد تومان است.  
که علاوه بر حقوق کارکنــان، هزینه های جاری،  تعمیر 
ماشین آلات، معوقات حقوقی پرسنل و بازنشستکان را هم 
داریم که این درآمد کفاف نمی کند بتوانم حقوق  پرداخت 
کنم.  ضمن اینکه طلبکارانی هم داریم که حســاب های 
شهرداری را مسدود و موجودی را با حکم قضایی برداشت 
می کنند.دربنــدی عنوان کرد: حدودا 170 میلیارد تومان 
به بیمــه و 90 میلیارد تومان به پیمانکاران بدهکاریم که 
اینها باعث عدم پرداخت حقوق پرســنل و نهایتا منجر به 
تحسن کارگران می شود و همچنین باعث توقف خدماتی 
که بایــد به مردم بدهیــم. البته هم اکنــون تا حدودی 
شــهرداری به روز شده و توانستیم مشــکلات را جمع و 
جور کنیم  اما باز هم کافی نیســت است. کارگران مشکل 
معیشــتی دارند و به سختی زندگی می کنند.   یک هفته 
تحصن کردند و زباله ها را در ســطح شــهر جمع آوری 
نکردند که با کمک بنیاد برکت و از شهرهای همجوار یک 
سری ماشــین آلات در اختیارمان گذاشتند تا توانستیم 

زباله ها را جمع کنیم.
وی بیان کرد: تا وقتی که حقوق کارگران به روز نشود 
احتمال دارد دوبــاره اعتصاب کنند. ماشــین آلات مان 
فرسوده است. برای ارائه خدمات شهری باید ماشین آلات 

مناســبی داشته باشیم. متاســفانه به رغم وجود ظرفیت 
هایــی مثل بندر و منطقه آزاد که باید از مزایای مراودات 
تجاری شــان بهره مند شــویم ولــی هیچگونه کمک و 
همکاری به شهرداری خرمشهر نمی شود.دربندی در ادامه 
به مشــکل فضای سبز خرمشهر نیز اشــاره کرد و گفت: 
فضای سبز این شهرســتان تابع شرایط جوی و اقلیمی از 
جمله گرمای هوا و شــوری آب است.  امسال کمبود آب 
داشتیم و ای سی آب بالا بود و وقتی درصد شوری آب بالا 
برود بر سیســتم آبیاری تاثیر می گذارد. حفظ و نگهداری 
فضای ســبز هزینه بر اســت.اگر حقــوق کارگران فضای 
ســبز به موقع پرداخت نشود و آنها مجبور شوند دست به 
اعتصاب بزنند در گرمای 50 درجه خوزستان و درختان، 
گیاهان و چمن ها  از بین می روند  و بســیار زمان می برد 
تا دوباره  بتوانیم آنها  را احیا کنیم.مشکلات فضای سبز، 
مبل مان شهری،  تأسیســات زیرساختی فاضلاب همه به 
نبود منابع مالی و کسری تجهیزات و امکانات باز می گردند 
و تا زمانی که نتوانیم مشکلات مالی، تجهیزات  و امکانات 
شــهرداری خرمشهر را ســاماندهی کنیم،  شرایط همین 
است.سرپرست شهرداری خرمشهر ادامه داد: استانی را به 
عنوان معین باید برای شــهرداری خرمشهر انتخاب کنند. 
خرمشــهر حقش این نیست  و نگاه ویژه می خواهد و این 
نگاه ویژه در شهرســتان محقق نمی شــود. به رغم وجود 
نفت و گاز اروندان،اداره بندر خرمشهر ،  منطقه آزاد اروند، 
فولاد، آن چنان که بایسته و شایسته است کمکی به عمران 
شهر نکرده اند. خرمشــهر خیلی وقت است به نظام ادای 
دین کرده و وقتش رســیده که به این شهر زخم خورده 
از جنگ برســند. هنوز آثار و مخروبه های جنگ در شهر 
مانده است. با وجود این همه ثروت  نباید مردم خرمشهر 
مشکل معیشتی داشته باشد. نباید کارگر خرمشهر نگران 
6 ماه حقوق خانواده اش باشــد. پیام هایی از کارگران به 
دستم می رسد که شرمنده می شوم  و هیچ شبی با آرامش 
نمی خوابم کارگران در تامین مایحتاج روزانه زندگی شان 
درمانده اند. خواهش می کنم مسئولان بیشتر به مشکلات 
خرمشهر رسیدگی کنند.وی افزود: در دولت های مختلف 
اقداماتی برای عمران خرمشــهر صورت گرفته اما اساسی، 
زیر ساختی، دائمی و ماندگار نبوده است. از رئیس جمهور 
که شــعارش  تحقق عدالت اجتماعی است  انتظار داریم 
به خرمشــهر که اولین تیرهای جنگ بر سرش نازل شد 

برسند.  در بحث آســفالت و خیابان کشی به جز حاشیه 
شــهر حتی در مرکز خرمشهر هم مشکل داریم و در کل 
این شهرســتان خیابانی پیدا نمی شــود که حفاری نشده 
باشد.سرپرست شهرداری خرمشهر ادامه داد: از مسئولان 
کشوری تقاضامندیم که از ما دعوت به عمل بیاورند که با 
دلیل مدرک در حضورشان مشکلات را بازگو کنیم.  قرار 
شــد هرکدام از کلانشــهر ها پروژه هایی را در خرمشهر 
اجرا کنند که عملی نشد. اگر یک کلانشهر یک پروژه در 
خرمشهر اجرا کند مشکلاتش برطرف می شود. در دوران 
بازســازی،  شــهرداری تهران معین خرمشــهر بود و هم 
اکنون می گویند دوران بازسازی تمام شده اما به اعتقادم 
خرمشــهر هنــوز کارگاه عمرانی اســت و در کوچه پس 
کوچه هایش آثار جنگ مانده اســت. در دوران بازسازی 
می گوینــد اعتبارات قابل توجهی تزریق شــده که خوب 
مدیریت نشــد. اما بعد از دوران بازســازی هنوز اعتباری 
 خوبی که قابل توجه باشــد برای عمران شــهری تزریق

 نشده است.
دربندی تصریح کرد: بســیاری از بومی ها بعد از جنگ 
به خرمشهر  برنگشتند و تمایلی به زندگی در این شهر  را 
ندارند. شاید گفتن  این حرف  خوب نباشد ولی خرمشهر 
شــهریت ندارد. به دلیل  مشــکلات اقتصــادی و عمران 
اینجا مهاجر پذیر نیســت  و بیشــتر بومیان یا مهاجرت 
کرده اند یا  در حال  مهاجرتند.سرپرســت  آب و فاصلاب 
خرمشــهر هم در ادامه به ایلنا گفت: به تازگی مسئولیت 
اداره آبفای خرمشهر را بر عهده گرفته ام. برنامه های خوبی 
برای لایروبی شبکه های فاضلاب این شهرستان در دست 
اقدام است و یک سری خطوط که نشست کرده اند و  کار 
اصلاح شبکه های فاضلاب را داریم انجام می دهیم.حسین 
عبیداوی ادامــه داد: وقتی مســئولیت را در اداره آبفای 
خرمشــهر پذیرفتم ســرریز فاضلاب بالای 200 مورد در 
مناطق مختلف شهر بود و اکنون این  آمار به 20 الی 30 
مورد کاهش یافته است که در صددیم همین موارد را نیز 
به حداقل برســانیم که البته برای این کار باید یک سری 
حفاری ها انجام بدهیم.  چرا که بخشــی از سرریز شدن 
فاضلاب ها با دستگاه جنتکس، رفع انسدادها و با لایروبی 
برطرف نمی شــود . چون خطوط این شبکه نشست کرده 
و باید حفاری شــوند.وی گفت: مدیر عامل آبفای استان 
خوزســتان، نماینده مجلس و فرماندار خرمشهر اقداماتی 
را انجام دادند که امیدواریم به سرانجام برسد و یک سری  
اعتبارات را در بخش  اصلاح و توســعه شــهری  و شبکه 
فاضلاب خرمشهر را دارند انجام می دهند که نتیجه بخش 
خواهد بود.عبیداروی ادامه داد: کار اداره آبفای شهرستان 
خرمشــهر لایروبی و رفع انسداد با دستگاه جنتکس است 
و کارش بهره برداری اســت. ســرریزهایی که در مناطق 
مختلف رخ می دهد و وضعیت شــان خیلی بحرانی نیست 
را رفع مشــکل می کند.  اعتبار 400 میلیارد تومانی برای 
رفع مشــکل کلی فاضلاب خرمشهر تقریبا تصویب شده و 
در مرحله نهایی اســت منتظریم به مرحله مناقصه برسد.

وی گفت: تمامی مســئولان شهری و دستگاه های امنیتی 
بــرای اعتبار 400 میلیارد تومانی برای اصلاح و توســعه 
فاضلاب خرمشهر  ســنگ تمام گذاشتند که در روزهای 
آتی شاهد برگزاری مناقصه این  پروژه هستیم. ظرف یکی 
ماه دو ماه دیگر پیمانکار مربوطه مشخص و پروژه آغاز  به 
کار می کند که 3 سال زمان بر است. هم اکنون بالای 55  
درصد از شــبکه فاضلاب خرمشهر فرسوده است و نیاز به 
بازسازی دارد بنابراین پیش بینی که برای این طرح شده 

2 الی 3 سال خواهد بود که اجرایی شود.

علیرغــم هشــدارهای مکرر مســئولان و 
انتشــار روزانه گزارش های آمــاری از گردش 
کروناویــروس و افزایش روزانه تعداد مبتلایان 
و تعــداد قربانیان این بیمــاری، بی مبالاتی و 
کاهش حساســیت بخشی از جامعه نسبت به 
رعایت شیوه نامه های بهداشتی، منجر به تداوم 
جولان این بیماری در استان فارس شده است.

در حالیکه براســاس آخرین گزارش ها، شمار 
شهرســتان های مواجه با وضعیت قرمز شیوع 
کروناویروس در استان فارس، افزایش یافته و 
شاهد تغییر رنگ سایر شهرستان ها و حرکت 
آرام، خزنده اما مداوم روند افزایشــی شــمار 
مبتلایان، موارد بســتری و افــراد با وضعیت 
وخیم جســمی و همچنین تداوم مرگ های 2 
رقمی در این اســتان هســتیم، براساس اعلام 
مســئولان دانشگاه علوم پزشکی شیراز، سطح 
بهداشتی و  حساسیت نسبت شــیوه نامه های 
رعایت آنها، کاهشــی اســت.به گزارش ایسنا، 
شــمار قابل توجهی از شهروندان، با این تصور 
که قرار داشــتن در محیط باز امکان انتشــار 
ویــروس و ابتــلا را کاهش می دهــد، هنگام 
حضور در معابر عمومی، حساسیتی نسبت به 
زدن ماســک ندارند و از طرفی، رعایت فاصله 

فیزیکی و پرهیز از مواجهه مستقیم و نزدیک با 
یکدیگر، از سوی برخی شهروندان به فراموشی 
سپرده شده اســت.افزایش حضور شهروندان 
در مراکز گردشــگری و تفریحــی و تجاری، 
برگــزاری جلســات خانوادگــی و دورهمی و 
مراســم های مختلف در فضاهای بســته و با 
حضور شمار قابل توجهی از افراد، با این تصور 
که هر کس علائم ظاهری بیماری را نداشته و 
تزریق واکسن را انجام داده باشد، بیمار نیست 
و مصونیت دارد، موجی از نگرانی را نسبت به 
آغاز پیک ششم شیوع کروناویروس در جامعه 
ایجــاد کرده و این بیــم را دامن می زند که با 
توجه به شــدت علائم بیماری در افراد مبتلا 
طی هفته های اخیر، مجددا شــاهد اوج گیری 
در تعداد موارد بســتری و حتی فوت ناشــی 
باشــیم.صاحب نظران  به کروناویروس  ابتلا  از 
بارها تاکیــد کرده اند که حتــی تزریق 2 دُز 
واکســن کرونــا، تضمینی بــرای ایمنی افراد 
در مقابــل این ویروس نبــوده و امکان ابتلا و 
حتی ابتــلای بدون علامت، وجود دارد که در 

این نوع اخیر )ابتــلای بدون علامت( افراد به 
ناقل ســالم تبدیل شــده و در مراودات خود، 
امکان دارد بســیاری را مبتلا کنند.مسئولان 
بهداشــتی و متخصصان تاکید دارند که تنها 
در صورتیکه بیش از 80 درصد اعضای جامعه، 
هر 2 دُز واکسن کرونا را دریافت کرده باشند، 
می توان امیدوار بود کــه موج های جدید این 
بیماری در جامعه شــکل نگیرد؛ این موضوع 
در حالیست که حتی در کشورهایی که شمار 
افراد واکسینه شده، به بیش از 80 درصد هم 
رســیده است، هنوز مسئولان در اعلام شرایط 
عادی و از ســر گیری همــه فعالیت ها، تردید 
دارند.معاون بهداشــت دانشگاه علوم پزشکی 
و خدمات بهداشــتی درمانی شیراز، دیروز در 
اعلام گــزارش آخرین وضعیت شــیوع کرونا 
در اســتان فارس گفت: تا کنون با انجام یک 
میلیون و 645 هزار و 132 تســت تشخیصی 
کرونا شــامل تست ســریع و تست تشخیص 
مولکولــی، 476 هــزار و 93 بیمــار مبتلا به 
کووید19 در اســتان فارس شناســایی شده 

است.عبدالرسول همتی با بیان اینکه از ابتدای 
شــیوع این بیماری تاکنون 462 هزار و 569 
نفر معادل 97 درصد مبتلایان شناسایی شده 
کرونا در فارس بهبود یافته اند، گفت: با اضافه 
شــدن 13 مورد مرگ ناشــی از ابتلا به کرونا 
طی 24 ســاعت در فارس، تعداد کل قربانیان 
این بیماری به 6965 نفر رســیده است.همتی 
افزود: هم اکنون 1607 بیمار مثبت و مشکوک 
دارای علایم در بیمارستان های فارس بستری 
هســتند که از این تعداد، 195 بیمار به دلیل 
 ،ICU وخامت شرایط جسمی، در بخش های
مراقبت های ویژه درمانی دریافت می کنند.او 
با بیان اینکه مجموع تزریق واکســن کرونا در 
زیرمجموعه دانشــگاه علوم پزشکی و خدمات 
بهداشــتی درمانی شیراز به پنج میلیون و 82 
هزار و 920 دُز رســیده اســت، اعلام کرد: در 
روز گذشته مدافعان ســلامت حوزه بهداشت 
اســتان فارس 22 هزار و 190 دُز واکسن در 
پایگاه های تجمیعی واکسیناسیون در شیراز و 
شهرستان ها، به مردم استان تزریق کرده اند 

و تاکنون دو میلیــون و 974 هزار و 704 دُز 
اول واکســن کرونا و دو میلیون و 108 هزار و 
216 دُز دوم واکســن کرونا به جمعیت هدف 
در زیرمجموعه دانشــگاه علوم پزشکی شیراز 
تزریق شده اســت.معاون بهداشت دانشگاه با 
اشاره به اینکه تزریق واکسن به تنهایی سبب 
مصونیت در مقابــل ابتلا به بیماری کووید19 
نیســت، از مردم استان خواســت کماکان با 
رعایت شــیوه نامه های بهداشتی، استفاده از 
ماسک، حفظ فاصله فیزیکی و پرهیز از حضور 
در اجتماعات، در مسیر مقابله با کروناویروس 
با مدافعان ســلامت همراه باشــند، زیرا عدم 
رعایت این موارد می تواند باعث احتمال وقوع 
موج ششــم کرونا در استان شــود.به گزارش 
ایسنا، رئیس دانشگاه علوم پزشکی شیراز نیز 
دیروز در جلسه ستاد مدیریت این بیماری در 
دانشگاه، از پذیرش 220 بیمار جدید طی 24 
ســاعت در فارس خبر داده بود.مهرزاد لطفی 
با تصریح اینکه روند ابتــلا به این بیماری در 
اســتان فارس همچنان افزایشی است، ادامه 
این رونــد را عاملی برای اوج گیــری دوباره 
بیماری کووید19 و زنگ خطری برای تهدید 

سلامت مردم دانست.

آمار تکدی گری در بیرجند طی سال های 
اخیر در حال افزایش اســت و نداشتن برنامه 
جامع بــرای مقابله با این آســیب اجتماعی 
موجب شــده تا خــروج مناســبی را در این 
حوزه شاهد نباشــیم.به گزارش مهر، نوزاد به 
بغل جلوی یکــی از مراکز درمانــی از مردم 
درخواســت کمک می کند تا از این طریق به 
گفته خــودش نیازهای نــوزادش را برطرف 
کنند.در خیابانی دیگر دختری جوان با ســو 
اســتفاده از احساســات مردم با شروع سال 
تحصیلی هــر روز در نزدیکی لوازم التحریری 
با بیــان اینکه 10 خواهر و بــرادر دانش آموز 
دارد از هر یک از افــراد می خواهد از هر نوع 
خــودکار و مداد 10 عدد بــرای او خریداری 
کنند که البته صاحب این مغازه می گوید این 
کار هر روز او می باشــد و او آنها را می فروشد.
جوانی معلول که بر روی ویلچر نشسته است 
کارت خوان به دســت در روز بازارها از مردم 
در خواست کمک می کند. اینها تنها مواردی 
است که هر یک از ما هر روز در شهر مشاهده 
می کنیم که متکدیان با استفاده از شیوه های 
مختلــف اقدام بــه تکــدی می کنند.یکی از 
شــهروندان بیرجندی در گفتگــو با خبرنگار 
مهر، با اشــاره به اینکه تکدی گری به شکل 
سازمان یافته در بیرجند در حال انجام است، 
بیــان داشــت: خودروهایی در جنوب شــهر 
تعدادی از زنان را هــر روز پیاده کرده و بعد 
از اینکه آنها کار خود را انجام می دهند شــب 
آنها را با خــودروی خود جمع آوری می کنند.

به گفته رضایی این روزها افرادی را با ســرو 
وضع بســیار خوب یا دختران و پسران جوانی 
می بینیم که اقدام به تکــدی گری می کنند 
که بعضی از آنها معتاد هستند.وی ادامه داد: 
افراد در شــرایط مختلف سال با بهره گیری از 
روش های مختلــف این کار را انجام می دهند 
و با وجود اینکه متولیان این موضوع همیشه 
از جمع آوری آنها سخن می گویند اما هر روز 
بر تعداد آنها افزوده می شود.شــهروند دیگری 
از مراجعه شــبانه دختران و پسران جوانی به 
منزل خود برای تکدی ســخن می گوید که با 
تحریــک اعتقادات دینی افراد قصد انجام این 
کار را دارند.احمدی با بیان اینکه هر روز شاهد 
افزایش متکدیان در ســطح شهر هم هستیم، 
تصریح کرد: مســئولان خبــر از جمع آوری و 
ســاماندهی می دهند اما نمی دانم مسیر عبور 
و مرور مســئولان با مردم فرق دارد که افراد 
را نمی بینند.وی با بیان اینکه متأســفانه این 
طور که شــاهد هســتیم برنامه هــا خروجی 
نداشته است و هر روز تعداد متکدیان بیشتر 
می شــود، ادامه داد: روزهای پنج شــنبه اگر 
سری به آرامســتان بزنید تعداد بسیار زیادی 
را از کــوک، زن، جوان و افراد ســالمند را که 
در حال تکدی گری هستند مشاهده خواهید 
کرد.وی تصریح کــرد: اخیراً متکدیان به قول 
خودشان خدماتی از جمله پاک کردن شیشه 
خودروها و … را ارئه می کنند و می گویند ما 
تکدی گری نمی کنیم اما کاملًا مشخص است 
غالباً به شــکل تحمیلی بــوده و با هدف قرار 

دادن مردم در معذوریت و گرفتن مبالغی پول 
انجام می گیرد.این شهروند بیرجند ادامه داد: 
متأســفانه طی روزهای اخیر در شهر بیرجند 
شــاهد افزایش متکدیان به خصوص در ســر 
چهارراه ها و آرمســتان هستیم.مسئول مرکز 
فوریت های اجتماعی شــهرداری بیرجند در 
گفتگو با خبرنگار مهر، اظهار کرد: 11 دستگاه 
بر اساس آئین نامه ساماندهی متکدیان در این 
باره وظیفه دارند.علی امیرآبادی با بیان اینکه 
اعتیاد عامل اصلی تکدی گر در شــهر است، 
گفت: بیماری، مشــکلات خانوادگی، طلاق، 
مهاجرت به دلیل خشکســالی سال های اخیر 
و… از دیگر علل افزایش تکدی گری است.وی 
با اشــاره به اینکه افراد با مهاجرت از روستاها 
به شهر در حاشیه شهر ساکن می شوند، افزود: 
نیروی انتظامی و شهرداری وظیفه شناسایی و 
جمع آوری متکدیان را برعهده دادند و تا زمان 
تعییــن تکلیف در مرکز فوریت های اجتماعی 
شهرداری نگهداری می شــوند.وی ادامه داد: 
مشــخصات افراد جمع آوری شــده توســط 
اکیپ های شــهرداری و نیــروی انتظامی در 
سامانه آســیب دیدگان وزارت کشور ثبت و 
بعد از تب ســنجی و استحمام، لباس به آنها 
داده می شــود و در خوابــگاه به آنها صبحانه، 
نهار و شــام داده می شــود.وی با بیان اینکه 
در 6 ماهه اول ســال 164 متکدی و آســیب 
دیده شناســایی شــده اند، بیان داشت: همه 
هزینه هــای جمع آوری و نگهــداری موقت از 
آنها توسط شهرداری پرداخت می شود و البته 

مسئولان ســتاد اجرایی فرمان امام در تأمین 
مــواد غذایی افــراد بی خانمــان به ما کمک 
کرده اند.به گفته وی بر اســاس نوع آسیب با 
دادستان مکاتبه می شــود و با دستور قضائی 
بــه نهادهای حمایتی این افــراد تحویل داده 
بهزیســتی  اجتماعی  امور  می شــوند.معاون 
خراسان جنوبی نیز در گفتگو با خبرنگار مهر، 
اظهار داشت: در حوزه تکدی گری بهزیستی 
وظیفــه ای ندارد و ســاماندهی ایــن افراد بر 
عهده دبیرخانه ساماندهی متکدیان است که 
مسؤلیت آن با شهرداری است.شهرام شیخانی 
گفت: بهزیســتی به عنوان دستگاه همکار در 
این باره با دستگاه های دیگر همکاری می کند 
و اگر در بیــن آنها از مددجویان بهزیســتی 
باشــد اقدامات لازم را انجــام می دهد.وی از 
تحویــل 86 نفر در این ارتبــاط طی 7 ماهه 
1400 به بهزیســتی خبر داد و گفت: 30 نفر 

آنها به دلیل مصرف مواد مخدر تحویل مرکز 
درمانی و باز توانی اعتیاد شــده اند.وی عنوان 
کــرد: همچنین 55 نفر به مراکز ســالمندان 
و توانبخشــی و یک کودک بد سرپرســت در 
مرکز شبه خانواده بهزیستی نگهداری می شود 
که با احکام دادســتانی به بهزیســتی معرفی 
شــده اند.اگر متولیان با برنامه ریزی صحیح و 
هماهنگی بین دســتگاه های مربوط اقدامات 
مورد نیاز برای مقابله با این آســیب اجتماعی 
را انجــام ندهنــد در ماه های آینده شــاهد 
مشکلات بســیاری در این زمینه خواهیم بود 
که تأثیر بســیاری بر مدیریت شهری خواهد 
داشــت.هم اکنون عدم استمرار مقابله با این 
آسیب اجتماعی و نداشتن برنامه جامع سبب 
شده است جمع آوری متکدیان با وجود همه 
زحمات کشیده شده خروجی مناسبی نداشته 

باشد.

نگرانی مردم خرمشهر از تکرار سرریز فاضلاب شهر با شروع سرما 

جولان کرونا سوار بر اسب بی تفاوتی ها در فارس

زنگ خطر جولان متکدیان در بیرجند

جیره بندی آب و آفت
 مهم ترین مشکل انارکاران بردسکن

مدیر جهاد کشــاورزی بردسکن کمبود منابع آبی و جیره بندی شدن آب و 
کرم گلوگاه را از مهم ترین مشــکلات باغداران دانست و گفت: چون باغداران 
و کشــاورزان منطقه خرده مالک هســتند همچنان آبیاری را به روش سنتی 
انجام دهند.علیرضا مهمیز در گفت وگو با ایسنا سطح زیر کشت انار شهرستان 
بردســکن را 1850 هکتار اعلام کــرد و افزود: از این میــزان 50 هکتار آن 
غیربارور اســت.وی ارزش این میزان محصول انار تولیدی شهرستان بردسکن 
را 250 میلیارد تومان عنوان کرد و گفت: علی رغم اینکه عملکرد شهرســتان 
15 تن در هکتار است اما به دلیل سرمازدگی طی روزهای پایانی سال گذشته 
و ابتدای امسال، طولانی بودن دوره گرمای تابستان و قطعی برق چاه موتورها 
تولید انار شهرستان به لحاظ کیفی و کمی بین 25 تا 30 درصد کاهش یافت.
مدیر جهاد کشاورزی بردســکن با بیان اینکه تولید امسال انار شهرستان 25 
هزار تن اســت، تصریح کرد: شهرســتان بردســکن از نظر سطح زیر کشت و 
میزان تولید محصول انار مقام دوم اســتان خراســان رضوی را داراســت.وی 
ادامه داد: اکنون 15 رقم انار در شهرســتان کشــت می شود که بیش از 90 
درصد آن را رقم تجاری خزر تشــکیل می دهد و کد بین المللی دارد. رقم خزر 
بردســکن جزو 6 رقم تجاری کشور اســت که 90 درصد سطح زیر کشت انار 
شهرســتان را تشکیل می دهد.مهمیز با اشاره به اینکه 90 درصد انار بردسکن 
در بخش مرکزی شهرستان کشت می شود، عنوان کرد: علی رغم اینکه قیمت 
انار امسال به نسبت سال گذشته 2 برابر شده اما چون هزینه هایی مانند آب، 
کارگر، برداشت، سبد و کود فوق العاده افزایش داشته هنوز هم تولید انار برای 

باغداران توجیه اقتصادی ندارد.
وی در ادامه به باغداران توصیه کرد: برای استفاده بهینه از آب ضمن ایجاد 
ســایبان، بهتر است سیستم های آبیاری زیرســطحی را در باغات اجرا کنند. 
با اجرای سیســتم های آبیاری زیرســطحی در مصــرف آب حدود 45 درصد 
صرفه جویی می شود.مدیر جهاد کشــاورزی بردسکن تصریح کرد: برای اینکه 
تولید محصول انار باکیفیت و اقتصادی داشته باشیم، نیاز به میزان آب بالایی 
اســت. اگر چه باغات شهرستان اقتصادی است اما مشروط بر آنکه کشاورزان 
از سیســتم های نوین آبیاری اســتفاده کنند.وی با بیان اینکه مخالف توسعه 
افقی و افزایش ســطح زیر کشــت باغات در شهرستان هســتیم، افزود: باید 
ســطح موجود را با میزان آبی که داریم، حفــظ کنیم که یکی از راهکارهای 
آن اســتفاده از سیستم های نوین آبیاری زیرسطحی است.مهمیز بیان کرد: از 
دولت درخواست می کنیم تسهیلات مناسب و کم بهره چند ساله به کشاورزان 
اختصاص دهد تا بتوانند سیستم های آبیاری زیرسطحی را برای استفاده بهینه 
از آب و مقابله با خشکسالی انجام دهند.وی در ادامه به وضعیت خرده مالکی 
شهرستان اشاره کرد و گفت: کل سطح زیر کشت بخش کشاورزی شهرستان 
28 هزار و 885 هکتار و تعداد بهره برداران 12 هزار نفر اســت که این نشــان 
می دهد ســطوح زیر کشت در برخی محصولات مانند انار کمتر از یک هکتار 
اســت و همین موضوع موجب شــده هزینه تولید افزایــش یابد.مدیر جهاد 
کشــاورزی بردســکن تصریح کرد: از این 12 هزار بهره بردار بخش کشاورزی 
حدود 2500 بهره بردار در سطح 1850 هکتار انارکار هستند.وی در خصوص 
وضعیــت صنایع تبدیلی شهرســتان گفت: با توجه به اینکه شهرســتان های 
هم جوار برای محصول انار صنایع تبدیلی دارند، به همین خاطر در شهرستان 
تاکنون صنایع تبدیلی راه اندازی نشده است.مهمیز افزود: چون 30 درصد انار 
تولیدی شهرســتان درجه سه است، به همین خاطر راه اندازی صنایع تبدیلی 
توجیه اقتصادی ندارد اما اگر ســرمایه گذاری باشد، آمادگی هر گونه همکاری 

و حمایت وجود دارد. 
وی اظهار کرد: هر چند انار شهرستان دارای برند و شناخته شده است اما 
متاسفانه هنوز بسته بندی خاصی ندارد و این موجب شده محصول شهرستان 
توســط واســطه ها و دلالان خریداری و پس از نگهداری در ســردخانه ها در 
بازارهای داخلی و گاهی در کشــورهایی مانند پاکستان صادر و عرضه کنند.
مدیر جهاد کشاورزی بردسکن خاطرنشان کرد: در حال حاضر انار بردسکن به 
صورت مستقیم از شهرستان صادر نمی شود. در واقع واسطه ها انار شهرستان 
را به قیمت پایین خریداری می کنند و برای کســب ســود بیشتر تا شب یلدا 
در ســردخانه نگهداری می کنند تا به قیمت بیشتری بتوانند آن را به فروش 
برســانند.وی تصریح کرد: به رغم اینکه در شهرســتان های اطراف سردخانه 
احداث شــده ولی چون هزینه نگهداری محصول در سردخانه های منطقه 2 
برابر مرکز استان است، دلالان تمایلی به نگهداری محصول در سردخانه های 
منطقــه ندارند.مهمیز در ادامه کرم گلوگاه را مهم تریــن آفت انار در منطقه 
دانســت و گفت: هر چند همه  ساله به حدود پنج تا 10 درصد باغات خسارت 
وارد می شــود ولی تمام باغات درگیر آفات کرم گلوگاه می شود. مهم ترین راه 
مقابله با این آفت مبارزه در طول فصل و پایان فصل جمع آوری و ســوزاندن 
انارهای پوســیده است.وی با ابراز تأسف از اینکه هنوز در شهرستان بردسکن 
تشــکل باغداری راه اندازی نشده و انار توسط واســطه ها خریداری می شود، 
گفت: حدود 20 تا 25 درصد انار تولیدی در شهرســتان مصرف می شــود و 

باقی به دیگر شهرستان های استان ها و حتی خارج از کشور صادر می شوند.
وی تصریح کرد: 28 هزار و 885 هکتار ســطح زیر کشت محصولات باغی 
و زراعی بردســکن اســت و فقط 20 درصد محصولات کشــاورزی بردسکن 
تحت پوشــش بیمه قــرار دارد.مهمیز گفت: با توجه به اینکه بردســکن جزو 
مناطق ســیل خیز استان اســت و همه ساله بخش کشــاورزی بر اثر گرمای 
بیش از حد هوا یا ســرمازدگی دچار خسارت می شود، بیمه محصولات زراعی 
و باغی ضروری است و کشــاورزان برای کاهش خسارات باید نسبت به بیمه 
کردن محصولات خود اقدام کنند.وی عنوان کرد: در پی ســرمای اواخر سال 
گذشــته، فروردین و اردیبهشت  ماه سال جاری بیش از 90 درصد محصولات 
ســردرختی منطقه کوهپایه این شهرســتان دچار خســارت شد.مدیر جهاد 
کشاورزی بردسکن خسارت وارد شده به باغات انگور، انار، انجیر و محصولات 
زراعی گندم، جو و کلزا بر اثر ســرمازدگی را چشمگیر دانست و گفت: امسال 
ســرمازدگی 670 میلیارد ریال به محصولات باغی و زراعی این شهرســتان 
خســارت وارد کرد.مهمیز درآمد ناخالص سالانه محصولات باغی و زراعی این 
شهرســتان را 2500 میلیارد تومان اعلام کرد و افــزود: تنها درآمد ناخالص 

محصول پسته این شهرستان 1700 میلیارد تومان است.

گزارش


